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 اتفاقات سنگینی در لبنان می افتد که نیاز به دیپلماسی دارد؛ 
چون به هر جهت باید در منطقه آتش بس برقرار شود. البته شاید 
بتوان گفت که تا حدی نیز ایران در مساله دیپلماسی منطقه ای 
تاخیر داشته است؛ اما به هر صورت سفر آقای دکتر عراقچی به 
عربستان را باید در مسیر همین دیپلماسی منطقه ای به فال 
نیک گرفت که به نوعی ابتکار عمل را در اختیار گرفته است. آقای 
عراقچی ابتدا سفری به لبنان داشت و با مقامات این کشور ملاقات 
و گفت وگو کرد. از طرفی لبنانی ها با آمریکا و با واسطه با اسرائیل و 
با اروپایی ها به ویژه فرانسوی ها در ارتباطند و از سیاست های 
آنها مطلع اند لذا در گفت وگوهایی که صورت می گیرد ایران هم 
باید مطلع شود. چرا که ایران امروز محور اصلی کشورهای جریان 
ح  مقاومت است. البته گفته می شود که آمریکایی ها دنبال طر
آتش بس کلی در منطقه هستند و در واقع می خواهند عرب ها 
را نیز دخالت بدهند. لذا لازم است که ایران هم در این قضایا 
باشد. در راستای همین قضیه دیپلماسی ایران در منطقه به 
ویژه در رابطه با عربستان که محور کشورهای عربی است فعال 
شده که ببینند چه کاری می توانند انجام دهند. چون الان 
ح است که امتیازاتی در راستای قطعنامه ۱۷۰۱ به اسرائیل  مطر
بدهند و تلاش می کنند تا بالاخره آتش بس پذیرفته شود. البته 
کار سختی است چرا که اسرائیلی ها چون در جنگ هوایی دست 
بالا را دارند تصور می کنند که آتش بس به نفع شان نیست ضمن 
اینکه می خواهند جنگ را ادامه بدهند که دموکرات ها را از کاخ 
سفید بیرون کنند. آنها در واقع قصد دارند که ترامپ در کاخ سفید 
بنشیند؛ لذا رسیدن به آتش بس از مسیر دیپلماسی آن هم در 
شرایط فعلی کار سختی است. اما به هر صورت تلاش ها صورت 
می گیرد و آمریکایی ها نیز قرار است که امتیازات بزرگ نظامی به 
اسرائیل بدهند تا به نوعی آنها را راضی به آتش بس کنند. البته به 
نظر نمی رسد که این کار به زودی جواب دهد و شاید هفته ها به 
طول انجامد، اما تلاش ها در منطقه و خارج از منطقه در سطح 
فرانسه، اروپا و آمریکا در حال انجام است و به نظر اسرائیلی ها 
نیز در جریان این طرح آمریکایی ها هستند. از سوی دیگر نقش 
ایران امروز مهم تر از گذشته شده چون وقتی بحث دیپلماسی، 
راه حل و پروژه می شود بالاخره نقش ایران مهم می شود و ایران 
بایست با حزب ا... گفت وگو کند. ایران حامی حزب ا... است و 
همه طرف ها چه آمریکا، چه حتی دولت لبنان چه طرف های 
عربی و چه فرانسه به ایران نیاز دارند که از توان دیپلماتیک و 
تاثیرگذاری ایران بر حزب ا... استفاده کنند. آمریکایی ها نیز تلاش 
می کنند از آن سوی قضیه با اسرائیل کار کنند. لذا الان نقش ایران 
مهم تر شده است. تا زمانی که صرفا بحث جنگ است نقش ایران 
یک نقش کمک کننده است. اما وقتی بحث دیپلماسی می شود 
نقش ایران مهم تر می شود چون باید بحث اقناعی، سود و منفعت 
و ضرر بررسی شود. ایران هم می تواند روی گروه های مقاومت 
تاثیرگذار باشد. لذا نقش ایران اهمیت پیدا کرده است. در راستای 
گر دیپلماسی منطقه ای ایران در رابطه با  همگرایی منطقه ای نیز ا
روابط دوجانبه با کشورها، مثل ایران و عراق باشد به عنوان قدم 
گر دیپلماسی  اول می تواند مثبت باشد و اعتمادسازی کند. اما ا
در جهت همگرایی منطقه ای در رابطه با جنگ لبنان و غزه 
است خیر این همگرایی صورت نمی گیرد، هر چند که می توانند 
تفاهماتی داشته باشند و کمک کنند که آتش بس ایجاد شود؛ 
اما همگرایی علیه اسرائیل صورت نخواهد گرفت؛ چون برخی 

کشورهای عربی متحد آمریکا هستند. 

  دیپلماسی منطقه ای و نقش ایران
سخــن روز

 رئیس جمهور شنبه به دانشگاه 
تهران می رود

تحصیلی  سال  آغاز  رسمی  مراسم 
با حضور رئیس جمهور  روز شنبه  جدید 
برگزار می شود. سید  تهران  در دانشگاه 
احمدرضا خضری، مشاور وزیر و مدیرکل 
حوزه وزارتی با اعلام این خبر گفت: آیین 
رسمی آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ها 
و موسسات آموزش عالی طبق روال سنوات 
گذشته، با حضور دکتر مسعود پزشکیان و 
جمعی از استادان، دانشجویان و مدیران 
و دست اندرکاران آموزش عالی کشور برگزار 
می شود و در آن علاوه بر سخنرانی وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری و وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی؛ یک دانشجو، یک استاد 
و یک کارمند آموزش عالی نیز به نمایندگی 
، دیدگاه ها و نظرات خود را  از این سه قشر
با رئیس جمهور در میان خواهند گذاشت. 
وی افزود: همچنین در این آیین، از نفرات 
برتر آزمون سراسری ۱۴۰۳ نیز تجلیل خواهد 

شد. 

  مطالبات گندمکاران
تعیین تکلیف می شود

دیروز  علنی  جلسه  در  مجلس  رئیس 
دیروز  جلسه  درباره  مجلس  چهارشنبه 
شورای هماهنگی اقتصادی گفت: امروز 
اقتصادی،  در جلسه شورای هماهنگی 
پرداخت مطالبات گندمکاران تعیین تکلیف 
خواهد شد. محمدباقر قالیباف تصریح کرد: 
شب گذشته جلسه ای با رئیس جمهور و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه داشتیم که 
در آن جلسه در خصوص پرداخت مطالبات 
گندمکاران بحث و توافق شد. وی ادامه 
داد: موضوعات مربوط به بازنشستگان 
مانند ۳۰ درصد یا ۴۰ درصد نیز ان شاءا... از 
این ماه شروع خواهد شد. قالیباف در پایان 
درگذشت ابوی محمد بهرامی سیف آباد، 
نماینده مردم بویراحمد، دنا و مارگون را به 

او و خانواده اش تسلیت گفت. 

  دولت پیگیر مسأله
پرداخت وام ازدواج است

وزیر ورزش اظهار داشت: ورزشگاه آزادی 
تا پایان آذرماه تکمیل خواهد شد. احمد 
دنیامالی گفت: دولت پیگیر مسأله پرداخت 
وام ازدواج است و دستورات لازم داده شده 
تا سامانه باز شود. حدود ۳۰۰ هزار متقاضی 
این وام وجود دارد که برنامه ریزی کردیم 
با تأمین منابع، پرداخت ها صورت بگیرد. 
کنون  وی در پاسخ به پرسشی، اظهار کرد: ا
بچه های ما )تیم ملی فوتبال( در ازبکستان 
هستند. بحث بر سر این است که بازی در 
ازبکستان برگزار شود. منتهی همان روز 
ازبکستان خودش بازی دارد و طبیعتا شاید 
این شرایط فراهم نشود، در حال پیگیری 

هستیم. 

  ممنوعیت  به کارگیری اتباع 
 در تولید مواد  غذایی

بازرس  و  کشوری  یک  منطقه  رئیس 
پخش  داشت:  اظهار  تهران  استان  کل 
سوخت در استان تهران به صورت سیار 
ساماندهی شد و به دلیل نصب دوربین و 
سایر دستگاه های کنترلی از بحث قاچاق 
جلوگیری شد. افشین سهراب خان گفت: 
تسهیل  ستاد  تولید،  موانع  رفع  درباره 
 ۱۲ گروه های  تهران  استان  دادگستری 
گانه ای را تشکیل داد و جلسات متعددی 
با صادرکنندگان داشتیم. ما بازدیدهای 
داریم.  تولیدی  واحدهای  از  مستمری 
کز  که در مرا اتباع غیرمجاز  در خصوص 
تولیدی حضور دارند هشدار دادیم و اعلام 
گر از  می کنیم واحدهای تولیدی و صنعتی ا
اتباع غیرمجاز استفاده کنند، با آنها برخورد 
می شود و این اتباع باید استرداد شوند. 
کید کرد: تولیدکنندگان مواد  سهراب خان تا
غذایی حق استفاده از اتباع خارجی اعم از 
مجاز و غیرمجاز را ندارند. وی عنوان کرد: در 
ارتباط با زمین خواران و ساخت و سازهای 
غیرمجاز در سطح تهران بازرسی هایی را 
انجام دادیم و تخریب  بناهای غیرمجاز 

صورت گرفته و ادامه دارد. 

 سردار قاآنی  نشان فتح
دریافت خواهد کرد

مشاور فرمانده سپاه در جمع خبرنگاران 
کید کرد که »سردار قاآنی« فرمانده سپاه  تا
کامل  انقلاب اسلامی در سلامت  قدس 
هستند و ان شاءا... در روزهای آینده از 
حضرت آقا نشان فتح دریافت می کنند. 
سردار ابراهیم جباری در پاسخ به سوالی 
درباره سخنان روز سه شنبه »شیخ نعیم 
کل حزب ا... تصریح  قاسم« معاون دبیر 
کرد: صحبت های روز گذشته نعیم قاسم 
در لبنان نوید پیروزی و موفقیت و آمادگی 
روزافزون تر را می دهد. جباری اظهار کرد: 
و  گر ضعف  ا که  گفتند  آقای نعیم قاسم 
کید کرد که  اشکالی بود، جبران کردیم. وی تا
در حملات شب گذشته)سه شنبه( سوریه 

هیچ ایرانی نبوده است. 

عبدالرضافرجیراد
تحلیلگرمسائلبینالملل

خبــــــــــر
 وزیر ارتباطات: 

  اخبار خوبی از مسئله فیلترینگ 
اعلام می کنیم

آرمان ملی: وزیر ارتباطات گفت: به طور متوسط حدود دو 
سوم از مشترکان همراه از فیلترشکن ها استفاده می کنند که 
بسیاری از آن ها از مجاری غیررسمی در اختیار قرار می گیرد و 
باعث می شود این گوشی ها یا سیستم ها به عنوان بستری 
برای حمله به زیرساخت های کشور مورد استفاده قرار گیرد. 
ستار هاشمی در حاشیه جلسه دیروز هیات دولت در جمع 
کرد: موضوع فیلترینگ مطالبه عمومی  خبرنگاران اظهار 
است و از ابتدا هم این موضوع را پیگیری کرده ایم و در دستور 
کار جدی ما قرار دارد. وی افزود: ما با تمام توان و انرژی برای 
گشایش در این زمینه موضوع را دنبال می کنیم و از ابتدا 
کارگروه های ویژه در این زمینه تشکیل دادیم و خودم هم 
در آن ها حضور داشتم. وزیر ارتباطات یادآور شد: در آینده 
نزدیک به جمع بندی مناسبی می رسیم و اخبار خوبی را در 
این زمینه به مردم اعلام می کنیم. هاشمی بیان کرد: ما نیز 
به وضعیت موجود نقد داریم و درباره محدودیت های ایجاد 
شده با ادله مختلف باور داریم باید در این محدودیت ها 
تغییر نگرش و نگاه اتفاق بیفتد و به روز آوری شود. وی ادامه 
داد: یکی از دلایل مربوط به امنیت سایبری است. به روایت 
آمار در گزارش هایی که منتشر شده به طور متوسط حدود دو 
سوم از مشترکان همراه از فیلترشکن ها استفاده می کنند که 
بسیاری از آن ها از مجاری غیررسمی در اختیار قرار می گیرد و 
باعث می شود این گوشی ها یا سیستم ها به عنوان بستری 
برای حمله به زیرساخت های کشور مورد استفاده قرار گیرد 
کید  که آسیب جدی به امنیت سایبری است. وزیر ارتباطات تا
کرد: استفاده از فیلترشکن ها هزینه مالی به سبد خانوارها 
اضافه می کند و گردش مالی غیرشفافی دارد. بررسی ها نشان 
می دهد بخشی از این اقتصاد غیرشفاف از جیب دولت خارج 
شده است و به جای اینکه برای توسعه زیرساخت استفاده 
شود وارد بازار غیرشفاف می شود. هاشمی یادآور شد: از باب 
فرهنگی، فرزندان ما در معرض انواع و اقسام محتواها قرار 
گرفته اند که نگرانی هایی را ایجاد می کند. در محتوایی که 
قبل از ۱۴۰۱ و فضای محدودسازی وجود داشت چنین چیزی 
را شاهد نبودیم. وی گفت: از نظر فرهنگی کارکرد این بحث 
زیرسوال است. کیفیت شبکه نیز متاثر از آن شده و عملاً مردم 
نیز از کیفیت گلایه هایی داشته باشند که به حق است. باید 
زیرساخت های ارتباطی را ارتقا دهیم. با اجماع و وفاق و تعامل 
می توان این گشایش را ایجاد کرد و کیفیت اینترنت را به صورت 

مشخص بالا برد. 

رئیس جمهور  ملی:  آرمان    
ضمن تبریک و آرزوی موفقیت برای 
استانداران خراسان رضوی، فارس 
و یزد، از آنان خواست همه تلاش 
خود را برای تحقق گفتمان وفاق 
ملی و به کارگیری مدیران بر اساس 
و  جنسیت  از  غ  فار توانمندی ها 
بگیرند.  کار  به  قومیت  و  باور 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور در 
سخنانی ضمن توصیه استانداران 
جدید به تلاش مستمر برای تحقق 
همچنین  و  ملی  وفاق  گفتمان 
بخش های  در  دولت  اهداف 
سیاسی،  اقتصادی،  مختلف 
فرهنگی و اجتماعی، بر لزوم توجه 
جوانان  ظرفیت  از  استفاده  به 
مذاهب  و  اقوام  و  بانوان  نخبه، 
گرفتن  نظر  در  بدون  مختلف 
کید بر  رویکردهای جناحی و با تا
اصول مهم شایستگی، توانمندی و 
کید کرد. وی همچنین  کارآمدی تا
از استانداران جدید خواست در 
توسعه استان ها ملاحظات زیست 
محیطی، رفع ناترازی های انرژی، 
مدیریت منابع و مصارف، پیگیری 
رفع  برای  دولت  برنامه  مجدانه 
کمبود در حوزه فضاهای آموزشی، 
ظرفیت های  از  بهینه  استفاده 
استان های محل ماموریت خود 
و رسیدگی جدی به محرومان را 
در دستور کار خود داشته باشند. 

همچنین رئیس جمهور در جلسه 
فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای 
این  برخی مصوبات  اینکه  گفت: 
شورا از سوی دستگاه ها اجرایی 
که  است  آن  به دلیل  نمی شود 
این  تصویب  و  تدوین  فرآیند  در 
یا  مداخله  هیچ گونه  مصوبات 
مشارکتی نداشته اند تا دغدغه ها و 
مطالبات خود را بیان کنند. مسعود 
پزشکیان به آسیب شناسی عدم 
شورا  این  مصوبات  برخی  تحقق 
ابتدا  ما  کرد:  عنوان  و  پرداخت 
ماهیت  آیا  که  کنیم  بررسی  باید 
انقلاب  عالی  شورای  مصوبات 
و  وظایف  جایگاه،  با  فرهنگی 
اهداف این شورا ارتباط موضوعی 
؟ رئیس جمهور افزود:  دارد یا خیر
به اعتقاد من ورود شورای عالی 
موضوعاتی  به  فرهنگی  انقلاب 

درباره  سقف  تعیین  همچون 
ظرفیت و نحوه پذیرش دانشجو 
در رشته های مختلف و همچنین 
تعداد و سن اعضای هیات علمی 
دانشگاه ها و تصویب مصوبه درباره 
این موضوعات در عداد وظایف 
این شورا نیست و طبعا در اجرا 
نیز با مشکل مواجه خواهد شد. 
پزشکیان در ادامه با بیان اینکه 
متقاعدسازی  به  توجه  عدم 
و  ارزش  مختلف  دستگاه های 
عالی  شورای  مصوبات  اعتبار 
خدشه  دچار  را  فرهنگی  انقلاب 
خواهد کرد،  خاطرنشان کرد: اینکه 
برخی مصوبات این شورا از سوی 
به  نمی شود  اجرایی  دستگاه ها 
دلیل آن است که در فرآیند تدوین 
و تصویب این مصوبات هیچ گونه 
نداشته اند  مشارکتی  یا  مداخله 

را  خود  مطالبات  و  دغدغه ها  تا 
بیان کنند. رئیس جمهور در ادامه 
در  فرهنگ  مقوله  به  ویژه  توجه 
جامعه و ارائه راهکار برای کاستن 
در  موجود  اجتماعی  گسست  از 
کشور را از جمله اولویت های شورای 
و  برشمرد  فرهنگی  انقلاب  عالی 
کشور  کرد: همه مشکلات  تصریح 
ناشی از گسست اجتماعی است و 
کمیت دور بماند  وقتی جامعه از حا
تصمیمات ما راه به جایی نخواهد 
شورای  است  ضروری  لذا  برد، 
عالی انقلاب فرهنگی با توجه به 
از  جامعه  اصلاح  که  مسئله  این 
و  کودک، مدرسه  خانواده، مهد 
دانشگاه آغاز می شود،  به صورت 
کار  جدی این مهم را در دستور 
قرار دهد. در جلسه دیروز با حضور 
حقیقی  اعضای   ، رئیس جمهور
انقلاب  عالی  شورای  حقوقی  و 
 ۴ اولویت های  درباره  فرهنگی 
ساله دولت در زمینه سبک زندگی، 
خانواده،  تقویت  ملی،  انسجام 
تعلیم و تربیت نوجوانان، عدالت 
ماموریت  همچنین  و  آموزشی 
گرایی دانشگاه های مختلف، حفظ 
نخبگان و متخصصان و توجه به 
فناوری های نو به بحث و تبادل 
نظر پرداختند که تصمیم گیری در 
این زمینه به جلسات بعدی شورا 

موکول شد. 

رئیس جمهور: 

 استانداران مدیران کارآمد را به کار بگیرند
 پیوند مستحکم 

امت و امامت

  دبیر شورای نگهبان اظهار داشت: 
با  موقعیت شناس  و  بصیر  مردم 
حضور پرصلابت در نمازجمعه نصر و 
اقتدا به رهبر حکیم و شجاع انقلاب 
اسلامی، تهدیدات رژیم صهیونیستی 
دادند  نشان  و  کردند  بی اعتبار  را 
قدردان استقلال، اقتدار و عزت ایران 
اسلامی هستند. آیت ا... احمد جنتی 
گفت: این نمازجمعه جلوه ای زیبا و 
افتخارآفرین از پیوند مستحکم امت 
و امامت را مقابل دید جهانیان قرار 
داد تا همگان بدانند عامل اصلی 
کامی جهان سلطه در رویارویی با  نا
انقلاب اسلامی چیست. وی همچنین 
باتوجه به اینکه در سالگرد عملیات 
بیان  داریم،  قرار  طوفان الاقصی 
مقاومت  توسط  عملیات  این  کرد: 
فلسطین و علیه چندین دهه رفتار 
ظالمانه، غیرقانونی و غیر انسانی رژیم 

صهیونیستی صورت گرفت. 

در  تنش ها  اسقایی:  احسان  ملی-  آرمان 
منطقه هنوز هم رو به فزونی دارد و هیچ نشانه ای از 
کاهش درگیری چه در سطح نظامی و چه در سطح 
سیاسی دیده نمی شود. اخیرا اسرائیل حتی به 
دمشق هم حمله کرده است تا به اهدافی که برای 
خود تهیه کرده، دست یابد. یک رسانه اسرائیلی 
از لغو سفر وزیر دفاع اسرائیل به آمریکا توسط 
نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل خبر داده است. 
کنش به این خبر  کسیوس در وا راوید خبرنگار ا
گاه، تا زمانی که نتانیاهو  نوشت: به گفته یک منبع آ
موفق به تماس تلفنی با رئیس جمهور بایدن شود 
و همچنین کابینه اسرائیل پاسخ به حمله موشکی 
ایران را تصویب کند، نخست وزیر اسرائیل، از صدور 
تاییدیه سفر وزیر دفاع به واشنگتن که برای دیشب 

برنامه ریزی شده بود، خودداری می کند. 
 دلایل لغو سفر وزیر جنگ اسرائیل به آمریکا

 خبر لغو سفر وزیر جنگ اسرائیل به آمریکا را 
می توان با دو دیدگاه تحلیل کرد. اول اینکه نتانیاهو 
به دنبال گرفتن مجوز حمله به ایران از آمریکاست و 
این می تواند در معنای آن باشد که آمریکا موافقتی 

با حمله مستقیم به ایران نکرده است. دوم اینکه 
این سفر به تاخیر افتاده تا طرح های حمله اسرائیل 
گر تحلیل دوم را بپذیریم  به ایران مشخص شود. ا
در آن معناست که اتفاقا آمریکا و اسرائیل در نوع 
برخورد با ایران به توافقاتی رسیده اند. از این رو نباید 
پالس های در مخالفت آمریکا با حمله به تاسیسات 
هسته ای و نفتی ایران توسط اسرائیل را جدی 
گرفت. البته برخی رسانه ها خبرهای دیگری منتشر 
کرده اند که گویا اسرائیل حاضر نیست پلن های 
خود در حمله به ایران را در اختیار آمریکایی ها قرار 
دهد. موردی که باعث نگرانی آمریکایی ها شده 
است چرا که آنها توقع دارند که در کنار حمایتی که 
از اسرائیل می کنند اسرائیل نیز در ارتباط با ایران 
خواسته های آنها را در نظر گیرد. تمام این اخبار 
بیان کننده آن است که اسرائیل و آمریکا در پاسخ به 
تهران با هم توافقاتی داشته اند اما اینکه این پاسخ 
به درون ایران باشد یا محور مقاومت را در بربگیرد، 
هنوز معلوم نشده و توافقی در این زمینه وجود 
ندارد. از این رو بعید نیست بعد از اینکه اسرائیل 
سناریوهای مختلفی را در این ارتباط چیده و 

کرد، آنگاه وزیر دفاع  نتانیاهو با بایدن صحبت 
 اسرائیل به آمریکا رود تا در مورد این طرح ها بحث و 

گفت و گو صورت بگیرد. 
 حمله به ایران

از سوی دیگر بر اساس اخباری که در رسانه ها 
منتشر شده است اسرائیل تصمیم خود را برای 
حمله به ایران گرفته اما احتمالا این تصمیم با 
توصیه هایی که آمریکایی ها در ارتباط با عدم حمله 
به تاسیسات هسته ای و نفتی بوده همخوانی هایی 
کسیوس در این ارتباط نوشته است: به گفته  دارد. ا
دو مقام اسرائیلی، نتانیاهو شب سه شنبه ساعت ها 
با وزرای ارشد و رؤسای ارتش و سرویس های 
اطلاعاتی اسرائیل برای تصمیم گیری درباره دامنه 
کرده  مشورت  اسرائیل  حملات  زمان بندی  و 
است. مقامات می گویند که انتظار می رود پاسخ 
اسرائیل قابل توجه باشد و احتمالاً شامل ترکیبی از 
حملات هوایی به اهداف نظامی در ایران و حملات 
مخفیانه مانند حمله ای که منجر به ترور اسماعیل 

هنیه، رهبر حماس، در تهران شد، خواهد بود. 
ادامه در صفحه6

گزارش »آرمان ملی« از تداوم تنش بین ایران و اسرائیل

اسرائیل پازل های پاسخ خود را می چیند

 اتوبوس های برقی 
در گمرک است 

فیلترینگ در حال 
پیگیری است

خصوص  در  تهران  شهردار   
آلودگی هوا عنوان کرد: در شهرداری 
حوزه  در  ما  موضوع  بزرگ ترین 
آلودگی هوا، برقی سازی تهران است. 
به  می تواند،  که  چیزی  بزرگ ترین 
رفع آلایندگی کمک کند، برقی سازی 
وسایل حمل و نقل عمومی است تا 
بتوانیم معادله امروزمان را بشکنیم. 
کانی یادآور شد: امروز ۳۴  علیرضا زا
درصد حمل و نقل عمومی است و 
۶۶ درصد حمل و نقل شخصی که 
این باید برعکس باشد برای آن هم ما 
ظرفیت های بزرگی را مهیا کردیم. وی 
در رابطه با واردات اتوبوس های برقی 
گفت: بخشی از اتوبوس های برقی 
در گمرک است و در حال ورود است. 
اتوبوس های  واردات  دقیق  عدد 
برقی در ذهنم نیست ولی تعدادی 
از خودروهای شخصی داخل گمرک 
است و بخشی از اتوبوس ها و تراموا 

هم دارد وارد می شود. 

 سخنگوی دولت اظهار داشت: 
۴۱ درصد از پاداش پایان خدمت 
و پرورش در  آموزش  بازنشستگان 
فاطمه  شد.  پرداخت   ۱۴۰۲ سال 
زنان  معاون  سفر  از  مهاجرانی 
رئیس جمهور به طبس خبر داد و 
هدف آن را دیدار با خانواده های 
داغدار حادثه معدن طبس اعلام 
معاون  سفر  این  در  افزود:  و  کرد 
رئیس جمهور بسته حمایتی مصوب 
خانواده های  اختیار  در  را  دولت 
داغدار حادثه معدن قرار می دهد 
تا کمی از فشار روحی آنها کم شود و 
مشکلات معیشتی آنها تا حدودی 
در  دولت  سخنگوی  شود.  مرتفع 
ادامه با اعلام اینکه سه استاندار با 
تصویب هیات وزیران انتخاب شدند، 
گفت: غلامحسین مظفری به عنوان 
استاندار خراسان رضوی، حسینعلی 
امیری به عنوان استاندار فارس و 
محمدرضا بابایی به عنوان استاندار 
مهاجرانی  شدند.  انتخاب  یزد 
همچنین به بیان آخرین وضعیت 
چهاردهم  دولت  در  فیلترینگ 
پرداخت وخاطرنشان کرد: موضوع 
دولت  هیات  جلسه  در  فیلترینگ 
مطرح شد که وزیر ارتباطات در حال 
پیگیری است. رئیس جمهور بر همان 

عهدی که بستند، هستند. 

محمد رضا عارف: 

  بحران دریاچه ارومیه، یک »بحران ملی« است
  آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور در 
کارگروه ملی نجات دریاچه  نخستین جلسه »
ارومیه« در دولت چهاردهم گفت: دریاچه 
ارومیه تنها دریاچه ای در جهان نیست که با 
بحران روبه رو شده است، کشورهای مختلفی 
با این بحران روبه رو شده اند، باید مطالعه 
کنیم که آنها چطور این مشکل را حل کرده اند، 
« نیست، باید  اینکه بگوییم نمی شود »هنر
« پیشنهاد داد و مشکل را حل کنیم.  »راهکار
محمدرضا عارف در این جلسه که صبح دیروز 
با حضور وزیرجهاد کشاورزی و معاون علمی 
، روسای سازمان های محیط  رئیس جمهور
زیست و سازمان برنامه و بودجه، استانداران 
استان های حوزه آبریز دریاچه ارومیه و مدیران 
سازمان ها و دستگاه های عضو کارگروه ملی 
نجات دریاچه ارومیه برگزار شد گفت: مشکل 
سه  برای  بحران  یک  تنها  ارومیه،  دریاچه 
یک  بلکه  نیست،  دریاچه  همجوار  استان 
بحران ملی است که حل آن هم »عزم ملی« 
و راهکار ملی نه محلی را می طلبد. عارف با 
کارگروه ملی  کار » بیان اینکه قبل از شروع 
دریاچه ارومیه«، وضعیت فاجعه بار بود گفت: 
مشکل دریاچه ارومیه، ازمهم ترین مسائل 
کنون برای حل آن،  ملی امروز ایران است و ما ا
کنون زمان آن  نیاز به یک عزم ملی داریم و ا
است که تصمیمات درستی که در دولت های 
گذشته گرفته شده است را عملی کنیم. وی 
گر کم کاری ها را متوجه یکدیگر کنیم،  افزود: ا
بحران بزرگ تر خواهد شد اما باید با جدیت 
دنبال راهکار باشیم و دیگر نمی شود با رویکرد 
»منطقه ای« و »استانی« مشکل را حل کرد، 
با آنکه  استان های آذربایجان شرقی وغربی و 
که در همسایگی دریاچه هستند  کردستان 
نقش برجسته ای برای نجات دریاچه دارند 

که تنها یک عزم ملی  اما واقعیت این است 
می تواند ارومیه را نجات دهد. معاون اول 
تنها  ارومیه،  دریاچه  افزود:  رئیس جمهور 
روبه رو  بحران  با  که  نیست  جهان  دریاچه  
شده وکشورهای دیگر نیز با چنین بحرانی 
کنون  روبه رو بوده اند که آن را حل کرده اند  ا
ما نیز باید با استفاده از دستاوردهای این 
کشورها، بحران دریاچه ارومیه را حل کنیم. 
عارف با اشاره به بحث چاه های آب غیرمجاز و 
گسترش بی ضابطه سطح زیر کشت زمین های 
که  کشاورزی در حوزه آبریز دریاچه ارومیه 
در کنار تغییرات اقلیمی به عنوان مهم ترین 
ح می شود  دلایل بحران دریاچه ارومیه مطر
گفت: این مسائل باعث شده سطح آب در 
برخی از نقاط کشور از ۲۵ متر به ۵۰۰ متر برسد 
که بر سرمحیط زیست و  و این بلایی است 
آینده فرزندان ایران آورده شده است. درحق 
محیط  زیست ظلم شده است و جواب ظلم 
گفت:  وی  چیست.  که  است  مشخص  هم 
کنون برای حل مشکل، باید حقابه محیط  ا
زیست را پیش فرض بدانیم، تغییر در الگوی  
با  کنیم و همزمان  به دقت عملی  را  کشت 
هم  را  کشاورزان  و  جامعه  اقدامات،  این 
توجیه کنیم که چگونه باید از آب به درستی 
کنار  استفاده کنند. وی ادامه داد: باید در 
کنیم، از دید  اقدامات عملی، فرهنگسازی 
ح های نجات دریاچه  دولت چهاردهم، طر
که دردولت های قبل تصویب شده  ارومیه 
گر نواقصی  محترم است، اما تلاش می کنیم ا
ح ها وجود دارد آنها را رفع کنیم و  در این طر
گر نقاط قوتی بوده آنها را تقویت کنیم. معاون  ا
اول رئیس جمهور با تشکر از یکی از اساتید 
دانشگاه ارومیه که در این جلسه، پیشنهادات 
علمی  و براساس متدهای جهانی فائو را ارائه 

کار دانشگاه ارومیه قابل  گر چه  کرد گفت: ا
تقدیر است اما تنها نباید به تحقیقات این 
و  دانشگاه ها  همه  شد،  محدود  دانشگاه 
کشور می توانند در این زمینه  کز علمی  مرا
ح های مطالعاتی را شروع کرده و ببینند  طر
در سایر نقاط جهان برای رفع این چنین 
بحران هایی چه تدابیری اندیشیده اند. معاون 
اول رئیس جمهور در ادامه با تشکر  از  اقدامات 
در  درصدی   ۴۰ کاهش  برای  گرفته  صورت 
گفت: سازمان محیط زیست و  مصرف آب 
سایر دستگاه های ذیربط باید با جدیت در 
این حوزه وارد شده و بررسی کنند که چگونه 
می توان هم صنعتی شد و هم محیط زیست 
را حفظ کرد. عارف در این جلسه همچنین 
دستور داد با همکاری استانداران سه استان 
حاشیه حوزه آبریز دریاچه ارومیه، مسئولان 
وزارت نیرو، جهادکشاورزی، معاونت علمی 
ریاست جمهوری، سازمان برنامه و بودجه، 
سازمان محیط زیست و سایر دستگاه ها و 
سازمان های ذیربط بررسی های لازم درباره 
گذشته و راهکارهای علمی برای  اقدامات 
نجات دریاچه ارومیه صورت گرفته و ظرف 
مدت یک ماه، برنامه مدونی برای این حوزه 
 آماده شود. معاون اول رئیس جمهور در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت 
دریاچه ارومیه برای ایران افزود: خلبان پروازی 
که از روی دریاچه ارومیه عبور می کرد به من 
گفت: هر وقت از روی این دریاچه پرواز می کنم، 
با دیدن آن چه به روز دریاچه آمده است، واقعاً 
به هم می ریزم و این حسی است که همه مردم 
ایران درباره این نقطه از ایران دارند، دریاچه 
ارومیه متعلق به چند استان نیست، بلکه 
نقشی ملی دارد و همه مردم ایران نسبت به 

آن این احساس را دارند. 


